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Pozdrav: 

Milost vám a pokoj od Pána našeho Ježíše Krista.  
Toho, jenž se pro nás sklonil v betlémském dítěti a umřel na kříži pro naše hříchy. 

 
 

Introit:  

Zpívejte Hospodinu píseň novou, neboť učinil podivuhodné věci,  
zvítězil svou pravicí, svou svatou paží. 

 
 
 

 Píseň: 472 
 

Čtení: Iz12 

 
Píseň: 458,462 

 
 
  

Kázání: Mt1,18-25 

Narození Ježíše Krista se událo takto: tak začíná náš biblický text, který popisuje, kterak 
se stalo, že na svět přišel Ježíš zvaný Kristus, tedy hebrejsky Mesiáš.  

Možná, že bychom čekali podrobný popis toho, jak se to vlastně stalo. Čekali bychom 
něco konkrétnějšího než zmínku o Duchu svatém.  

Svědek Matouš nám vypráví nám již notoricky známý příběh. Zkusme se na tento 
příběh podívat, jako bychom jej slyšeli poprvé. Jako bychom nic nevěděli o Marii, Josefovi, 
Herodovi, mudrcích z východu. Jako by to někdo vyprávěl nám poprvé a my žasli nad 
tajemstvím Božího vtělení. 

Marie a Josef možná pociťují k sobě náklonnost. Možná, že jejich sňatek je jenom 
domluvená akce rodičů. Jsou zasnoubeni, předpokládá se, že se vezmou, až nazraje čas.  

Možná, že si povídají o své budoucnosti. Možná, že řeší, kde vzít na byt a zařízení 
domácnosti, kolik budou mít dětí, jestli bude pro ně důležité vést děti k víře v Hospodina.  

Než vůbec k něčemu takovému může dojít, tak se shledalo, že počala nebo jak 
překládají kraličtí nalezena jest těhotná. Tedy Marie. Tak to je pěkné. Radostná událost, všichni 
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mohou být šťastní. Sice to dítě na svět přijde trochu předčasně, nejdřív měla být svatba 
a potom dítě, ale když se stalo, tak. A Josef si ví rady. 

Jak se to mohlo shledat, jak se to mohlo nalézt? Jak vůbec takto intimní věci mohou 
vyjít najevo? Jako vždy Bible mlčí a jako vždy nám Bible nabízí novou záhadu. Početí Mariino 
vzniklo z Ducha svatého. Jak se to mohlo stát? A opět Bible jen konstatuje a nic nevysvětluje. 
Jak bychom chtěli proniknout do tohoto tajemství, jak bychom chtěli vědět o Božím konání 
víc. Jak bychom chtěli, aby nám věřícím Bůh objasnil nejen své plány, ale i jakou mocí vše činí. 
Jak bychom chtěli nějak proniknout do záhad Ducha svatého! 

Víme jen, že pravděpodobně v životě Marie něco velkého, prazvláštního roste a vzniká. 
Ještě je čas se na to připravit. Ještě je čas devět měsíců rozvažovat o Mariině těhotenství, co 
to znamená, že Marie počala z Ducha svatého. 

Pravděpodobně i Josef přemýšlel. Přemýšlel tak jako my. Možná přemýšlel lépe než 
my, protože byl spravedlivý. Bible mlčí u početí z Ducha svatého, ale hned nám vysvětluje, co 
to znamená, že Josef je spravedlivý. Nekárá jej za natvrdlost, že nerozpoznal, co se to děje 
s Marií, když Duch svatý zavěje. Bůh chválí Josefa za jeho spravedlnost. Potrestání Marie 
a vydání Marie hanbě by nic neřešilo. Je důležité to, co počíná růst. Je důležité, že počíná růst 
nový život. 

Ano, Bůh se rozhodl být spravedlivý k nám lidem, proto počíná něco úplně nového 
v tom ještě nenarozeném dítěti. Ano, Bůh se rozhodl být spravedlivý k nám lidem, proto se 
stal milosrdným. Je to podivuhodná a převratná zpráva. Je to podivuhodná – a dnes bychom 
řekli – podivuhodná idea, myšlenka. Avšak není to jen podivuhodná myšlenka, je to víra v to, 
že v malosti a pokoře se začíná i dokonává nový život. 

Josef rozpoznal, že milosrdenství je víc než spravedlnost, která se domáhá práva. 
V našem příběhu Marie má právo na šťastný život, Josef na věrnost Marie a co Bůh? Na co má 
Bůh právo v našem životě? Kdybychom uvažovali takto, museli bychom shledat, že je toho 
pramálo, na co máme právo. 

A tak Bůh ve svém milosrdenství udělá něco, co vyrazí dech. Zřekne se svého práva na 
spravedlivý trest a ujme se ve svém milosrdenství člověka. 

Anděl Páně se mu zjevil ve snu a řekl: „Josefe, synu Davidův, neboj se přijmout Marii, 
svou manželku, neboť co v ní bylo počato, je z Ducha svatého.“ Podruhé v tomto textu zazní, 
že bylo počato, je z Ducha svatého. Jako by podruhé nejen Josefovi, ale i nám bylo opakováno 
něco jen těžko přijatelné.  

Dá se předpokládat, že Josef před svým snem už věděl, že se shledalo. My už také víme, 
že se shledalo a přesto, tak jako Josefovi, je nám zatěžko uvěřit.  

Josefovi k víře v Boží slitování dopomohl anděl Páně. Nám k tomuto kroku víry 
pomohla zpráva o zmrtvýchvstalém Ježíši, který i dnes přichází jako náš Pán a chce s námi 
a mezi námi být.  

Amen. 

 

Píseň: 462 
 
 

Večeře Páně 


